
رفع30نیازفناورانهبخشصنعتدرشهرکهایصنعتیدرتامینگوشتمشکلینداریم
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه برای تامین گوشت قرمز مشکلی نداریم، ادامه 
داد: نه در تامین گوشت قرمز و نه در تامین ارز گوشت قرمز، هیچ مشکلی نداریم. 
اتفاقا دام مازاد و آماده پروار برای کشتار در کشور داریم. غلامرضا نوری قزلجه در 
حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران، گفت: روند منظم تامین ارز و روند 
عادی تامین کالاهای اساسی در جریان است. در برخی اقلام مثل گندم تولید به 
اندازه کافی اس��ت و بقیه محصولات نیز تامین می ش��ود. ذخایر اس��تراتژیک کشور 
بیش از مصوبات اس��ت و بازار هم از آرامش متعادلی در این محصولات برخوردار 

است. نوری قزلجه ادامه داد: توزیع گوشت یارانه ای در فروشگاه ها متوقف نشده است، البته در بخش حمل هوایی 
وقفه ای داشتیم که آن هم از طریق انتقال زمینی جبران می شود تا کمبودی در بازار احساس نشود. از روز اول توزیع، 
پیش بینی هایی درباره احتمال کمبود در بازار انجام شده بود، اما وقفه چند روزه اصولا نباید کمبودی در بازار مصرف 
به وجود آورد. قیمت گوشت ممکن است به دلیل همین جابه جایی از هوایی به زمینی به صورت جزیی تغییر کند که 
تلاش می کنیم این اتفاق در بخش خرده فروشی نیفتد. وی تصریح کرد: در دولت چهاردهم اولین کمیسیون مشترک 
با کشورهای آفریقایی را بعد از 1۶ سال وقفه با کشور تانزانیا برگزار کردیم که در راستای آن 11 قرارداد و تفاهمنامه 

امضاء شد. بخشی از این تفاهم نامه ها از سوی نمایندگان بخش خصوصی حاضر در هیات همراه منعقد شد. 

 مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: در ۶ ماهه 
نخس��ت امس��ال، 1۳۶ نیاز فناورانه در واحد های تولیدی مس��تقر در شهرک ها و 
نواحی صنعتی کش��ور شناس��ایی ش��د که با تکیه بر توانمندی های ش��رکت های 
فناور، نوآور و دانش بنیان، ۳۰ نیاز رفع ش��ده اس��ت. به گزارش تجارت به نقل  از 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران؛ رضا انصاری افزود: تاکنون 
1۰ مرکز نوآوری ذیل برنامه توسعه خوشه های کسب وکار راه اندازی شده و ۲۰ 
فن بازار منطقه ای نیز با همکاری پارک فناوری پردیس در اس��تان های مختلف 

کش��ور صورت گرفت. وی اضافه کرد: ایجاد و توس��عه فن بازار های منطقه ای و مراکز مبادله فناوری در راس��تای 
تأمی��ن نیاز ه��ای فن��اوری صنای��ع، نفوذ فناوری های نوین در آنها، بهبود فرآیند مبادلات فناوری و ارتقای خدمات 
در این حوزه، با اهتمام ویژه ای در دستور کار قرار دارد. معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران، ادامه داد: در مجموع تاکنون ۲ هزار و ۵۹۶ نیاز فناورانه صنایع شناسایی شده و ۶۹۴ 
نیاز فناورانه رفع شده که شناسایی 1۳۶ نیاز فناورانه و رفع ۳۰ نیاز در ۶ ماهه نخست امسال انجام شده است. 

زیان انباشت خودروسازان به 2۵0 همت شد
گ�روه صنع�ت و تج�ارت: مدیرعامل س��ایپا با اعلام اینکه زیان 
انباش��ته خودروس��ازان ۲۵۰ همت ش��د، با انتقاد از قیمت های 
دس��توری خودرو گفت: اراده دولت و ش��خص رئیس جمهور و 
مع��اون اول رئی��س جمه��ور و وزارت صمت اصلاح رویه های 
اش��تباه اس��ت. به گزارش تسنیم، جواد توسلی مهر، مدیرعامل 
س��ایپا در حاش��یه مراس��م آغاز تولید انبوه و تحویل اولین سری 
از خودروی ش��اهین پلاس به مش��تریان، اظهار کرد: یکی از 
اتفاق��ات ناگ��واری که در صنعت خ��ودرو علی الخصوص در دو 
خودروس��از بزرگ کش��ور افتاده است برخورد دوگانه مسئولین 
نسبت به این موضوع بوده است. وی با بیان اینکه با همه صنایع 
و خودروسازان براساس ضوابط و قوانین رفتار شده اما رفتارها 
نسبت به دو خودروساز بزرگ کشور متفاوت است، افزود: قیمت 
تمام ش��ده مواد و قطعات برخی از محصولات ما 11۰ درصد 
قیم��ت فروش می ش��ود به عبارتی اگ��ر مواد و قطعات بخریم 
1۰۰ درصد در زیان هستیم البته این منهای هزینه های تولید 
اس��ت. به همین دلیل پیگیری های فراوانی انجام ش��ده حتی 
در کمیس��یون صنایع مجلس، دولت و ش��ورای رقابت جلسات 
متعددی در این رابطه برگزار کرده ایم. مدیرعامل سایپا اضافه 
کرد: می خواهیم به یک تصمیم درست برسیم چرا که در حال 
حاضر عملا خودروس��ازان با ۲۵۰ همت زیان انباش��ته روبرو 
هستند که عامل این موضوع نیز همین تصمیمات غلط است، 
اگر تصمیمات درست در زمان درستی اتخاذ می شد، ما امروز با 

فشرده شدن قیمت ها روبرو نبودیم که کسی جرات نکند درباره 
قیمت صحبت کند. توس��لی مهر در پاس��خ به این پرسش که با 
توجه به جلس��ات متعدد ش��ما با ش��ورای رقابت و وزارت صمت 
آی��ا ب��ه تغییر قیمت ها طی ماه های آینده خوش بین هس��تید یا 
خیر افزود: تاجایی که من متوجه شده ام، اراده دولت و شخص 
رئیس جمهور و معاون اول رئیس جمهور و وزارت صمت اصلاح 

رویه های اش��تباه اس��ت. توسلی مهر درخصوص عرضه خودرو 
در بورس کالا که طی روزهای اخیر اظهارنظرهای مختلفی از 
سوی سازمان بورس مطرح شده است، گفت: وقتی تصمیمات 
درست به موقع گرفته نمی شود مسائل خودرو پیچیده می شود 
در هر صورت هرکسی از منظر خودش می خواهد گرهی از این 
صنعت را باز کند ولی آنچه که مسلم است در هیچ کجای دنیا 

خودرو در بورس عرضه نمی شود و این تجربه فقط مختص ایران 
است. وی تصریح کرد: در مورد قیمت خودرو اگر مسئولین به 
مر قانون عمل کنند همه مسائل ما حل می شود ما چیزی بیشتر 
از اجرای قانون از مس��ئولین نمی خواهیم. مدیرعامل س��ایپا در 
رابطه با اظهارات اخیر پلیس راهور مبنی بر تولید ارابه های مرگ 
توس��ط خودروس��ازان، گفت: در حال حاضر بیشتر اظهارنظرها 
تمرکز روی معلول است هیچ کسی راجع به علت آن صحبت 
نمی کند. ش��ما ببینید خودروس��ازی که ۲۰۲ هزار میلیارد تومان 
بدهی جاری دارد نمی تواند بدهی قطعه سازان را پرداخت کند. ما 
وقتی صحبت از کیفیت می کنیم منظورمان کیفیت قطعات است 
من باید از قطعه ساز درخواست کنم مسائل کیفی خودش را حل 
کند و این موضوع نیازمند تزریق منابع مالی است. توسلی مهر 
تصریح کرد: البته خودروهایی که در کشور تولید می شود همه 
در چارچوب اس��تاندارد و با مجوز س��ازمان اس��تاندارد و محیط 
زیس��ت اس��ت و این نیس��ت که هر محصولی بدون مجوز تولید 
وارد بازار شود، اما ارتقای کیفیت محصولات الزامات پیچیده ای 
را می خواهد وقتی خودروس��از در پرداخت حقوق دچار مش��کل 
اس��ت نمی تواند به توس��عه محصول و اصلاح کیفیت خودروها 
توجه ویژه ای داش��ته باش��د. ما پروژه های متعددی را علی رغم 
همه مش��کلات مالی تعریف کرده ایم، اما اجرایی ش��دن آنها 
نیازمند رفع علت های مش��کلات اخیر اس��ت. ما معتقدیم باید 

دولت مسئولیت های قانونی خود را عمل کند.

گروه صنعت و تجارت:مس��عود پزش��کیان که به دعوت رئیس 
جمهور روسیه برای شرکت در شانزدهمین اجلاس سران گروه 
بریکس به کازان س��فر کرده بود، در حاش��یه نشست بریکس با 
نارندرا مودی نخس��ت وزیر هند دیدار و گفتگو کرد که یکی از 
محورها مورد گفتگو مسئله »بندر چابهار« بود. پزشکیان با بیان 
اینکه جمهوری اسلامی ایران علاقمند و آماده توسعه روابط با 
هند است، اظهار داشت: عضویت ایران و هند در بریکس زمینه 
مناس��بی برای تقویت بیش از پیش روابط و همکاری های دو 
کشور در راستای تامین منافع متقابل است. امیدواریم در همین 
راستا در اجرای توافقات فیمابین به خصوص در زمینه توسعه بندر 
چابهار تسریع شود. اردیبهشت ماه سال جاری بود که ایران و هند 
یک قرارداد 1۰ س��اله برای تجهیز و بهره برداری از پایانه های 
کانتینری و کالاهای عمومی بندر ش��هید بهش��تی چابهار در 
راس��تای توس��عه این بندر با س��رمایه گذاری هند، امضا کردند. 
براساس این توافق امضا شده، هند  به منظور تجهیز و توسعه 
بن��در چابه��ار،  »1۲۰ میلیون دلار در تأمین تجهیزات راهبردی 
بندر و همچنین بیش از ۲۵۰ میلیون دلار در زیر س��اخت های 
حمل ونقلی« آن سرمایه گذاری خواهد کرد. بر اساس این توافق 
طرف هندی )ش��رکت IPGL( با س��رمایه گذاری ۳۷۰ میلیون 
دلاری به توسعه بندر چابهار خواهد پرداخت و طرفین متعهد به 
ایفای تعهدات خود در تسهیل ترانزیت در مسیر کریدور شمال_ 
جنوب بوده و به توسعه خطوط کشتیرانی بین بنادر دو کشور و 
جذب بارهای ترانزیتی کانتینری اقدام خواهند کرد. س��ال ۹۸ 
بود که برخی از رس��انه ها از معافیت بندر چابهار از تحریم های 
آمری��کا خب��ر دادند. رس��انه های داخلی به نقل از روزنامه ایندیا 
تایمز نوشتند که یک مقام وزارت امورخارجه آمریکا گفته است 
ک��ه کاخ س��فید معافیت هایی را ب��رای هند از تحریم های بندر 
چابه��ار در ای��ران در نظ��ر گرفته و آمری��کا یک معافیت به هند 
در پروژه توس��عه بندر چابهار اعطا کرده  که اجازه کش��یدن خط 
راه آهن به منظور صادرات فرآورده های نفتی تصفیه ش��ده به 
افغانستان را می دهد. بنابر ادعای این مقام آمریکایی، واشنگتن 
به هند اعلام کرده اس��ت تا زمانی که س��پاه پاس��داران ایران و 
نهادهای وابس��ته به آن در این پروژه مش��ارکت نداشته باشند، 
معافی��ت دهل��ی از تحریم ها را تمدی��د خواهد کرد. اما یک روز 

پس از امضاء قرارداد ایران و هند بود که آمریکا هشدار داد همه 
نهادهایی که در معاملات تجاری با ایران ش��رکت می کنند با 

»خطر احتمالی تحریم ها« روبرو هستند.
این هشدار در جایی اهمیت پیدا می کند که پس از توافق برجام 
در سال 1۳۹۴، توسعه   این بندر به کشور هند سپرده شد که در 
راستای آن این کشور ساخت اسکله و تجهیز آن به جرثقیل  های 
موردنیاز، کار در این بندر را آغاز کرد و حتی قراردادی بین ایران 
و هند برای ساخت خط آهن بین چابهار و زاهدان امضا شد، اما 
این اقدامات از س��وی هند در مراحل ابتدایی متوقف ش��د و در 
سال ۹۷ با آغاز تحریم های حداکثری و خروج آمریکا از برجام 

حضور هندی ها در چابهار کاملا متوقف شد.
فرش��ید فرحناکیان، عضو هیات   مدیره کانون وکلای مرکز در 
یادداشتی نوشته در توضیح معافیت بندر چابهار از تحریم های 
آمری��کا گفت��ه اس��ت: توضیح آن  ک��ه »اس��تثنای تحریمی« 
)Exception( یک اقدام موردی و غیر س��اختاریافته بوده که 

تحریم  کننده در ش��رایطی خاص، آن را به  عنوان ابزاری برای 
مدیریت قانون تحریمی خود به کار می  برد. استثنای تحریمی 
جای��گاه حقوق��ی خاص��ی نداش��ته و در هر زمان و متناس��ب با 
خواسته   تحریم  کننده، قابل لغو شدن است. »معافیت تحریمی« 
)Exemption( اما یک ترتیب قانونی و امکانی تعبیه  ش��ده در 
خود قانون تحریمی اس��ت که برخی موارد را از ش��مول تحریم 

معاف می کند.
معافی��ت تحریم��ی برخلاف اس��تثنای تحریم��ی، قابل  تغییر 
به  صورت سلیقه  ای نیست و تغییر در آن به معنی تغییر در متن 
قانون بوده و کنگره می تواند دراین باره ورود کند و متعرض دولت 
و وزارت خزانه  داری شود. آنچه آمریکا در این ماجرا برای هند 
در نظر گرفته، یک اس��تثنای تحریمی اس��ت و نه یک معافیت 
تحریمی. به طورکلی، پیش از قرادادی که اوایل س��ال جاری 
منعقد ش��د، س��رمایه گذاران و ش��رکت های حمل ونقل هندی 
تمایلی به سرمایه گذاری در بندر چابهار نداشتند زیرا هند عمدتا 

از توافقات کوتاه مدت برای عملیات بندری اس��تفاده می کرد 
اما با این قرارداد می توان امید داش��ت اعتماد س��رمایه گذاران 

بازگشته باشد.
اما این سرمایه گذاری چه اهمیتی برای تجارت هند دارد؟ 

چن��دی پیش ش��رکت خدمات مال��ی و بانکداری آی دی بی آی 
بنک هند در گزارشی اعلام کرد، هند در مسیر به دست آوردن 
ی��ک  تریلی��ون دلار تولی��د ناخال��ص داخلی )GDP( در هر 1۸ 
ماه طی ش��ش س��ال آینده قرار دارد. با این ش��تاب، این کشور تا 
س��ال ۲۰۳۲ به یک اقتصاد 1۰ تریلیون دلاری تبدیل خواهد 
ش��د. هند برای دس��تیابی به این هدف باید روی رش��د و توسعه 
صادرات خود تمرکز کند از همین رو بندر چابهار برای رسیدن 
ب��ه ای��ن ه��دف نقش مهمی دارد.  احیای بندر چابهار به تحکیم 
پروژه های ارتباطی مانند کریدور بین المللی حمل  و نقل شمال 
جن��وب )INSTC( کم��ک می کند مهمتر از همه، اینکه احیای 
جایگاه چابهار و دو مسیر به آسیای مرکزی و قفقاز، به هند این 
امکان را می دهد که بر موانع جغرافیایی س��نتی ایجاد ش��ده در 
تقویت دسترسی دهلی نو به آسیای مرکزی و اوراسیا غلبه کند. 
در واق��ع  هن��د در نظ��ر دارد بندر چابهار را به یک مرکز ترانزیتی 
 )INSTC( تحت کریدور بین المللی حمل و نقل شمال-جنوب

برای دسترسی به کشورهای CIS تبدیل کند.
این قرارداد می تواند کمک ش��ایانی به توس��عه ش��اخه ش��رقی 
کریدور شمال-جنوب کرده و مسیر تجاری جدیدی را برای تجار 
منطق��ه ایج��اد کند و همچنین بخش مهمی از ترانزیت دریایی 
کشور را به سمت چابهار سوق دهد و در نتیجه، می توان انتظار 
داشت که بخش ترانزیت در کشور با رشدی مطلوب همراه شود. 
سارباناندا سونوال وزیر بنادر و کشتیرانی هند پس از آیین امضای 
ق��رارداد تجهی��ز و بهره برداری از پایانه های کانتینری و کالای 
عمومی بندر شهید بهشتی چابهار با جمهوری هند در نشستی 
خبری عنوان کرده بود که این یک لحظه ای تاریخی اس��ت و 
می توانیم با اجرای این قرارداد، هدف نخست وزیر هند مبنی بر 
توسعه اتصالات منطقه ای را محقق کنیم؛ چرا که باور داریم که 
بندر چابهار نه تنها موجب توسعه تجارت برای دو کشور خواهد 
شد بلکه می تواند، تجارت منطقه را متحول کند و منافعی برای 

همه کشورهای منطقه به همراه داشته باشد. 

»تجارت«گزارشمیدهد
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برنج های رسوب  شده آزاد شود
نماینده مردم دش��تی و تنگس��تان در مجلس ش��ورای اسلامی 
با بیان این ادعا که در کش��ور کس��ری برنج وجود دارد گفت: 
برنج هایی که در مبادی رس��وب پیدا کرده اس��ت، برای تنظیم 
بازار آزاد ش��ود. غلامحس��ین زارعی، دبیر کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی امروز مجلس در تذکری 
گفت: آمار واقعی مصرف برنج آن چیزی نیس��ت که در صحن 
مجلس قرائت می ش��ود. وی ادامه داد: امروز در کش��ور کسری 
برنج داریم و اگر فردا روزی در خاورمیانه تنش ایجاد شود، چه 
کسی قرار است این نیاز ما را تامین کند؟ زارعی تاکید کرد: از 
وزیر کشاورزی می خواهم که احساسی تصمیم نگیرد و اجازه 
بدهد برنج هایی که در مبادی رس��وب پیدا کرده اس��ت، برای 

تنظیم بازار آزاد شود.

۵۳ تن شمش طلا وارد کشور شد
۵۳ تن و ۴۳۲ کیلوگرم ش��مش طلا اس��تاندارد در ۷ ماهه سال 
جاری از گمرکات کش��ور ترخیص و وارد کش��ور ش��ده اس��ت. 
محم��د رضوان��ی فر رئی��س کل گمرک ایران با اعلام این خبر 
که ۵۳ تن و ۴۳۲ کیلوگرم ش��مش طلا اس��تاندارد در ۷ ماهه 
س��ال جاری از گمرکات کش��ور ترخیص و وارد کش��ور ش��ده 
اس��ت، گفت: ارزش این میزان ش��مش طلا وارداتی در ۷ ماهه 
سال جاری ۳ میلیارد و ۴۴۳ میلیون دلار بوده است. وی افزود: 
در ۷ ماهه س��ال گذش��ته ۹ تن و ۳۲ کیلوگرم ش��مش طلا به 
ارزش ۵۷۴ میلیون دلار وارد کش��ور ش��د. رئیس کل گمرک 
ایران تش��ریح کرد: بیش��تر میزان واردات شمش طلا استاندارد 
از طری��ق گم��رک فرودگاه امام خمین��ی )ره( انجام گرفت که 
۹۶.۵ درص��د از وزن واردات ای��ن محص��ول را در بین گمرکات 
کش��ور به خود اختصاص داد. گمرک باش��ماق با اختصاص ۲ 
درصد و گمرک تبریز با ۸۸ صدم درصد از وزن واردات شمش 
طلا در این مدت در رتبه های دوم و س��وم قرار گرفتند. هیئت 
دولت در آذرماه س��ال 1۴۰1 مصوب کرد تا تس��هیلاتی جهت 
واردات ش��مش طلا برقرار ش��ود، پس از این مصوبه، واردات 

شمش طلا به کشور آغاز شد.

 اختلاس میلیاردی ۴ مسئول
 یک شرکت بزرگ صنعتی

بازرس کل استان کرمان گفت: چهار نفر از مسئولان و معاونان 
یکی از ش��رکت های بزرگ صنعتی و معدنی اس��تان به اتهام 
اختلاس، ارتش��ا و تبانی دس��تگیر شدند. به گزارش تجارت به 
نقل از ایسنا، دادخدا سالاری در تشریح این خبر اظهار کرد: در 
راستای اجرای طرح نظارتی هما )هوشمند، مستمر و اثربخش( 
در معادن اس��تان، پس از بررس��ی ها و نظارت های دقیق، چهار 
نفر از مس��ئولان و معاونان یکی از ش��رکت های بزرگ معدنی 
و صنعت��ی اس��تان کرم��ان به جرم اختلاس، ارتش��ا و تبانی با 
پیمانکاران دس��تگیر ش��دند. بازرس کل قضایی گفت: تخلف 
این افراد میلیاردی اس��ت و جزئیات را متعاقباً به اطلاع مردم 
خواهیم رس��اند. دادخدا س��الاری افزود: با تکمیل اطلاعات و 
بررس��ی های بیش��تر احتمال افزایش افراد متخلف زیاد است. 
بازرس کل استان کرمان گفت: در راستای اجرای طرح نظارتی 
بر معادن و ادارات استان کرمان باجدیت این موضوع را دنبال 
خواهیم کرد و با هیچکس تعارف نخواهیم داشت. وی تصریح 
کرد: در اجرای طرح هما، اداره کل بازرس��ی اس��تان کرمان، 
ط��رح نظارتی ب��ر عملکرد و فعالیت های بنگاه های اقتصادی، 
ادارات، ب��ازار و مع��ادن و صنای��ع را آغاز کرده و تاحصول نتیجه 

نیز ادامه خواهد یافت.

 ۱.۵ میلیارد دلار گوشی 
تلفن همراه وارد کشور شد

طبق اعلام گمرک ایران، در هفت ماهه سال جاری، ۶ میلیون 
و ۷۲۰ هزار و ۶۵۹ دس��تگاه گوش��ی تلفن همراه به دو ش��یوه 
تجاری و مس��افری وارد کش��ور ش��ده است. گمرک ایران آمار 
واردات گوشی تلفن همراه در ۷ ماهه 1۴۰۳ به دو شیوه تجاری 
و مسافری را اعلام کرد. به موجب این گزارش، در هفت ماهه 
سال جاری، ۶ میلیون و ۷۲۰ هزار و ۶۵۹ دستگاه گوشی تلفن 
همراه به دو ش��یوه تجاری و مس��افری وارد کش��ور شده است 
که ارزش این تعداد گوشی تلفن همراه وارداتی، یک میلیارد و 
۴۹۷ میلیون و ۵۳۳ هزار دلار بوده است. در این گزارش آمده 
اس��ت: مجموع واردات گوش��ی تلفن همراه به ش��یوه تجاری و 
مس��افری در ای��ن مدت به لح��اظ تعداد 1۶.۵ درصد و از حیث 

ارزش ۹ درصد کاهش نشان می دهد. 
همچنین در این مدت ۶ میلیون و ۵۲1 هزار و ۴۴۶ دس��تگاه 
گوش��ی تلف��ن هم��راه به ارزش یک میلی��ارد و ۳۹1 میلیون و 
۸۷1 هزار دلار به ش��یوه تجاری و 1۹۹ هزار و ۲1۳ دس��تگاه 
ب��ه ارزش 1۰۵ میلی��ون و ۶۶۲ هزار دلار به ش��یوه مس��افری 

وارد شده است. 
واردات گوش��ی تلفن همراه به ش��یوه تجاری در این مدت به 
لح��اظ تع��داد 1۵.۸ درص��د و از حی��ث ارزش ۶ درصد کاهش 
داش��ت. در این مدت همچنین واردات گوش��ی تلفن همراه به 
شیوه مسافری به لحاظ تعداد ۳۴.۶ درصد و از حیث ارزش ۳۸ 

درصد با کاهش روبرو بود.

وزارت صمت: معدن معدنجو تعطیل است
ب��ر اس��اس اع��لام مرکز ارتباطات و اطلاع��ات وزارت صمت 
مع��دن معدنج��و طبس هنوز تعطیل اس��ت. طبق اعلام مرکز 
ارتباط��ات و اطلاع��ات وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
 مع��دن معدن ج��و طب��س بع��د از حادثه هنوز تعطیل اس��ت و 
مجدد راه اندازی نشده است. گزارش کارشناسی حادثه طبس و 
علت حادثه تهیه شده و به مراجع ذیربط ارائه و توسط قوه قضائیه 
در حال پیگیری اس��ت. گفتنی اس��ت که در تاریخ ۳1 ش��هریور 
1۴۰۳، انفجار مهیبی در معدن زغال سنگ »معدنجوی« طبس 
رخ داد ک��ه منج��ر ب��ه جان باختن بی��ش از ۵۰ نفر از کارگران 

این معدن شد.

اخبار كوتاه
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دولت منابع ارزی خارج از بانک مرکزی را هم در واردات خودرو 
وارد ک��رده و ب��ا این اقدام ارزی که به واردات خودرو اختصاص 
پیدا می کند از ۲ میلیارد دلار نیز بیشتر می شود. مهدی ضیغمی، 
مدیر پروژه واردات خودرو در شرحی از آخرین وضعیت واردات 
خودرو به کش��ور ارائه کرد و به ایلنا گفت: براس��اس آنچه در 
لایح��ه بودج��ه س��ال 1۴۰۴ برای واردات خ��ودرو از محل ارز 
حاصل از صادرات تعیین ش��ده و به صادرکنندگان اجازه داده 
ش��ده تا س��قف ۲ میلیارد دلار از محل ارز حاصل از صادرات، 
خ��ودرو وارد کنن��د و همچنین اق��دام دولت به تخصیص ارز به 
واردات خودرو از محل منابع بانک مرکزی مشخص است که 
دولت چهاردهم بنا دارد مطابق روشی که از حدود دو سال پیش 
آغاز ش��ده از ظرفیت واردات برای تنظیم بازار خودروی کش��ور 
و ارتقای کیفیت تولیدات داخلی استفاده کند. وی افزود: دولت 
ارز اختص��اص یافت��ه به واردات خودرو را از یک میلیارد دلار در 
س��ال 1۴۰۳ به ۲میلیارد دلار برای س��ال 1۴۰۴ افزایش داده و 

علاوه بر این به منابع تامین ارز نیز تنوع بخشیده و اظهار کرده 
ک��ه مناب��ع ارزی خارج از بانک مرکزی هم می تواند در واردات 
خ��ودرو مورداس��تفاده قرار بگیرد. با ای��ن اقدام دولت ارزی که 
ب��ه واردات خ��ودرو اختص��اص پیدا می کند از ۲ میلیارد دلار نیز 

بیشتر شده است.
 ضیغمی تصریح کرد: با این تفاسیر می توان نتیجه گرفت فرآیند 
واردات خودرو در دولت چهاردهم مانند دولت س��یزدهم اس��ت 
ضمن اینکه علاوه بر کمیت خودروهای وارداتی قیمت آنها هم 
تغییر نداشته و با همان سقف قیمت های پیشین وارد می شود. 
مدی��ر پروژه واردات خودرو گف��ت: افزایش قیمت خودروهای 

خارجی به افزایش قیمت خودروهای داخلی هم می انجامد. 
وی اظهار کرد: تقاضا برای خودروهای وارداتی در سال جاری 
نسبت به سال گذشته افزایش داشت و بر همین اساس وزارت 
صمت پیش��نهاد کرد که اختصاص ارز برای واردات خودرو در 
سال آینده افزایش پیدا کند. ضیغمی در تشریح اقدامات وزارت 

صمت برای عرضه خدمات پس از فروش خودروهای وارداتی 
گف��ت: دفت��ر امور خودروی وزارت صمت س��همیه ای را برای 
واردات قطعات خودروی وارداتی و پش��تیبانی خدمات پس از 
فروش به ش��رکت های واردکننده اختصاص داده است. رئیس 
پیش��ین س��ازمان توسعه تجارت درباره آخرین وضعیت واردات 
خودروهای کارکرده توضیح داد: دولت در واردات این خودروها 
تابع قانون است و چون قانون واردات این خودروها ابلاغ شده 
باید اجرا ش��ود. قانون واردات خودروهای دس��ت دوم اخیرا و 
همزم��ان ب��ا تغییراتی که در وزارتخانه در پی تغییر دولت اتفاق 
افتاده بود ابلاغ ش��د با این حال در تلاش هس��تیم با هماهنگی 
با بانک مرکزی واردات خودروی دس��ت دوم را آغاز کنیم اما 

تصریح می کنم که این موضوع هنوز نهایی نشده است. 
وی تاکی��د ک��رد: واردات خودرو در دول��ت چهاردهم نیز مانند 
دولت س��یزدهم انحصار ندارد و هر ش��رکتی که شرایط واردات 
را داشته باشد می تواند اقدام کند. وزارت صمت سال گذشته به 

بیش از ۴۵ ش��رکت مجوز واردات داد و ثبت س��فارش همه این 
شرکت ها تایید شد، اما حدود پنج شرکت از این مجوز استفاده 
کردند.ضیغم��ی همچنین گف��ت: در آخرین دور از خودروهای 
وارداتی که ش��امل ۶۰۰۰ دس��تگاه خودرو می ش��ود خودروی 

برقی وجود ندارد. 

تشریح وضعیت واردات خودرو در بودجه سال آینده


